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Posar-se en la pell d’algú que ha
hagut de deixar el seu país és im-
possible. Podem intuir les peri-
pècies, sovint terribles, que ha
hagut de viure, el recorregut
que ha seguit o els motius pels
quals ha marxat. Malgrat això,
se’ns escapa què passa pel seu
cap, què sent o com pateix.

És per això que si es volen en-
tendre els canvis psicològics que
viuen les persones que han mar-
xat de casa seva per venir a Ca-
talunya, sigui per buscar-se la
vida o per trobar-hi refugi, caldrà
intentar fer el següent exercici.
Com seríem si d’un dia per l’altre
emprenguéssim un viatge per
deixar el lloc en el qual hem nas-
cut sense saber si hi tornarem?
Com afectaria la nostra manera
de ser el fet d’abandonar amics i
família i potser no veure’ls físi-
cament mai més? Com seria no
poder parlar la nostra llengua ma-
terna o no poder sentir en direc-
te els nostres grups de música
preferits? Com seria arribar a
un lloc en el qual molta gent que
hi viu no vol que hi siguem?

LA SÍNDROME D’ULISSES
Joseba Achotegui treballa a la
Fundació Hospital Sant Pere
Claver i és especialista en salut
mental i migració. Ell és el crea-
dor del concepte “síndrome
d’Ulisses”, una problemàtica
que pateixen el 15% dels mi-
grants i que sobretot afecta les
persones d’entre 30 i 44 anys
quan porten entre dos i cinc
anys vivint a Catalunya.

“Qualsevol persona que de-
cideix marxar pot viure set tipus
de dols”, explica Achotegui. Es
refereix al dol per deixar la fa-
mília, el dol per la llengua, el dol

per la cultura, el dol per la terra,
el dol per perdre l’estatus social,
el dol per perdre la comunitat i
el dol per la seguretat que una
persona deixa de tenir en migrar.

“Quan coincideixen molts
d’aquests elements i les persones
migrants o els refugiats tenen
problemes de solitud forçada,
han de lluitar per la seva super-
vivència, no tenen oportunitats
i viuen en constant por, alesho-
res parlem de síndrome d’Ulis-
ses”, explica el psiquiatre.

Tot això té repercussions
psicològiques evidents. La Dia-
na Alvarado ho coneix bé, per-
què a més de viure un procés de
migració per obtenir el refugi
després de marxar de Colòmbia,
és psicòloga especialitzada en
dol migratori a la Comissió Ca-
talana d’Ajuda al Refugiat
(CCAR). “En alguns casos les
persones que marxen viuen epi-
sodis de depressió, ansietat, es-
très posttraumàtic i tenen un

sentiment de culpa molt gran
per haver abandonat les seves
famílies”, diu. En alguns casos,
els migrants fins i tot poden ar-
ribar al suïcidi.

LA TERRA PROMESA
“Jo sempre dic que les persones
que migren són els herois del
nostre món modern”, afirma Ac-
hotegui. “Són persones molt for-
tes per poder emprendre viatges
que sovint són de milers de kilò-
metres en unes condicions molt
dures”, afegeix. Però fins i tot en
el cas d’aquestes persones que es
juguen la vida per arribar a Eu-
ropa hi ha un moment en què no
poden més. Normalment, la cai-
guda arriba un cop han comple-
tat el recorregut planejat.

Segons explica Alvarado, “du-
rant el viatge es passen tot el
temps bloquejant les seves emo-
cions” per no haver d’afrontar el
patiment al qual estan sotmesos.
“En el cas dels homes, això és en-

cara més evident”, afirma. Ella
recorda persones que ha tractat
que no havien plorat durant tot
el viatge perquè havien de mar-
xar del seu país fingint que eren
turistes. “Ningú havia de saber
que estaven fugint”, explica.
Això es tradueix en dèficits de
son, mals de cap o problemes
d’alimentació que es fan encara
més evidents un cop passen els
mesos en el país de destí i arri-
ba la frustració perquè les ex-
pectatives cauen.

“Salvant les distàncies, els
migrants i els refugiats tenen un
malestar psicològic semblant al
de les persones que viuen una si-
tuació de mòbing a la feina o de
bullying“, explica Achotegui. Per
a ell, si en el cas d’un infant a l’es-
cola l’assetjament està perpetrat
pels seus companys de classe, en
el de les persones nouvingudes
és tota la societat qui està mar-
ginant-les en no deixar-les tenir
una situació administrativa re-

gularitzada, explotant-les labo-
ralment o volent-les enviar de
nou als seus països d’origen.

En gran part, les societats
d’arribada són responsables del
patiment de les persones que mi-
gren. Si no, com s’explica que
vuit de cada 10 homes i dones
que viuen la síndrome d’Ulisses
a Catalunya no tinguin papers?

“En una situació com aques-
ta, és normal que qualsevol per-
sona sana acabi tenint problemes
psicològics”, afirma el psiquiatre.
En aquest sentit, l’expert recor-
da nítidament el cas d’un pa-
cient. “Era un home de Geòrgia
que va deixar la seva dona i la
seva filla per buscar-se la vida”,
diu. Al seu país d’origen era di-
rector de l’orquestra nacional. De
fet, havia compost l’himne del
país. “Em va recordar a un rei
destronat”, resumeix Achote-
gui. Aquell home vagabundeja-
va pel carrer i estava al límit de
la seva salut mental.

Un camí que deixa seqüeles
» Les persones que decideixen migrar viuen una realitat que també afecta la seva salut mental
» “Durant el viatge es passen tot el temps bloquejant les seves emocions”, afirma un expert

Els migrants sovint han de patir situacions extremes. Foto: ACN/Guglielmo Mangiapane/Metges sense Fronteres

Albert Alexandre
BARCELONÈS NORD
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Els casaments forçats,
i sobretot en noies me-

nors d’edat, són un  pro-
blema greu que persisteix des de fa
molts anys, però no se’ls ha donat la
importància que cal i només es co-
mencen a moure les coses quan pas-
sa una desgràcia com la de les noies
d’origen pakistanès.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Casasses diu que «mal
amagat és mal que no

té cura» i té tota la raó
del món, així que sempre que pugueu
intenteu parlar sobre el que us trenca;
tres-centes vegades si fa falta. I so-
bretot, quan sigueu a l’altra banda, es-
colteu fins que el nus afluixi; mil ve-
gades si cal.

@iriavt

El castellà té 472 mi-
lions de parlants nadi-

us i és oficial en 21 pa-
ïsos. El català té 4 milions de parlants
nadius en un Estat que l’envesteix.
Tingueu consciència històrica i feu-
ho tot en català a Catalunya. És que, si
la cultura no serveix per veure això, no
serveix per a res.

Els/les mestres de les
escoles públiques, quan

marxen de colònies amb
les criatures, ho fan deixant les seves fa-
mílies i sense cap bonificació extra. Es
responsabilitzen 24 hores de totes les
alumnes i dormen fora. Si no volgues-
sin anar-hi, no hi hauria colònies, així
que gràcies!

@SoniaAndolz@PunsodaRicart@salwa_elgharbi

Tribuna

Aprofitant que just d’aquí a un any hi haurà
eleccions municipals, un periodista em pre-
guntava fa uns dies qui creia que era l’ad-
versari d’Esquerra Republicana a Badalona.

Sembla que és necessari que tinguem un adver-
sari amb qui discutir-nos l’electorat. Uns ja han dit
públicament que el seu adversari és Esquerra Re-
publicana. D’altres dibuixen un escenari dantesc de
“jo o el caos”.

Aquesta pregunta del periodista em va fer refle-
xionar uns segons. De fet, nosaltres no tenim cap ga-
nes d’entrar al joc de la pugna del vot pel vot. A l’es-
calada de propostes buides com si es tractés d’una sub-
hasta, a la mentida o la postveritat per desgastar al con-
trari, a entendre la política com una pugna permanent
entre enemics, en lloc de la cerca de suports a projectes
de ciutat que han d’acabar esdevenint amplis con-
sensos. Conscients que, només amb consensos am-
plis, Badalona avança.

A nosaltres ens agrada parlar de valors i de pro-
jecte. La meva manera d’entendre la política, el li-
deratge necessari per transformar aquesta ciutat, és
la de sumar, mai restar; la de multiplicar, mai divi-
dir. Tant és així que el passat octubre vam presen-
tar el projecte Badalona 2040 fruit de més d’un any
de feina de molts companys i companyes. Un do-
cument que vol ser un full de ruta per transformar
la ciutat. Un pla de govern a tres mandats vista. Un
projecte que hem volgut fer públic i compartir amb
tothom per si pot ser útil.

Perquè nosaltres, la gent republicana, tenim molt

clar qui és el nostre adversari a les eleccions munici-
pals de 2023.

El nostre adversari són les desigualtats socials i eco-
nòmiques entre els nostres barris. Desigualtats que con-
demnen a moltes badalonines i badalonins a sobreviure
en lloc de viure. El nostre adversari és l’atur que afec-
ta més de 13.000 persones, moltes d’elles, joves que
no poden iniciar un projecte professional ni vital. Mol-
tes, majors de 55 anys que veuen perillar la seva ve-
llesa. Moltes, dones que representen un dels col·lec-
tius més vulnerables i amb més pobresa de la ciutat.

El nostre adversari són els més de 9.000 pisos
buits, molts en mans de grans tenidors. Milers de
pisos buits mentre desnonen dues famílies badalo-
nines cada dia.

L’adversari de les republicanes i republicans de Ba-
dalona és la pobresa energètica i l’infrahabitatge.

El nostre adversari és el canvi climàtic que ame-
naça el nostre litoral, les nostres platges i la salut de
gran part de la ciutadania per l’augment de les ona-
des de calor a l’estiu.

El nostre adversari és qui no respecta Badalona.
Qui genera inseguretat. Qui no cuida l’espai públic i
qui no contribueix a la convivència. El nostre adver-
sari és l’incivisme.

El nostre adversari és el masclisme, una xacra que,
malgrat els esforços per combatre-la, continua ben pre-
sent i, fins i tot, sovint alimentada per alguns sectors
de la política més reaccionaris.

El nostre adversari és la segregació escolar i la de-
sigualtat educativa.

És contra aquests adversaris que nosaltres treba-
llem cada dia. Perquè el nostre compromís és amb la
ciutadania de Badalona. Continuarem dedicant tots
els esforços a explicar el nostre projecte, a sumar, a
parlar, a escoltar i a debatre’l. A obrir i a desbrossar
un camí ben ample on càpiga tanta gent com vulgui
acompanyar-nos-hi.

A favor sempre d’omplir de valor el debat polí-
tic de la ciutat. Amb la voluntat de demostrar amb
fets que una altra Badalona és possible, com ja fem
avui des del govern de la ciutat i des de la Genera-
litat republicana. 

Deia Joan Maragall al poema l’Elogi de viure que
actuem com si de cada gest que fem i de cada pa-
raula que diem, en depengués la salvació de la Hu-
manitat. Les republicanes i els republicans ens con-
jurem davant els reptes de la ciutat com si de la nos-
tra feina i de les nostres paraules, en depengués el
futur de Badalona. 

Assumim el compromís col·lectiu amb la ciutat
que estimem i que volem republicana, d’esquerres
i catalanista. I assumeixo el repte d’encapçalar el li-
deratge de la transformació vers la ciutat republi-
cana, la ciutat com a espai de trobada i resolució de
conflictes, generadora d’igualtat d’oportunitats,
per fer de Badalona el millor lloc per viure, gaudir,
treballar i estimar.

Alex Montornès, primer tinent d’alcalde 
i candidat d’Esquerra Republicana de Catalunya

a l’alcaldia de Badalona
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per Alex Montornès

L’adversari dels republicans
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El viaducte de l’autopista 
de Badalona queda en suspens1

2 Disculpin les molèsties

Noves instal·lacions per 
a les persones sense llar a Badalona

L’oficina per al reallotjament 
del Bloc Venus obrirà el 22 de juny

Salvatierra i Marín es troben 
per enfortir les relacions

El + llegit línianord.cat

3

4

5

Els semàfors

Fampas Badalona va organitzar
diumenge, juntament amb
Transformem l’Autopista, 

la Diada de l’Educació Pública.
L’edició d’enguany ha estat

especial perquè es va organitzar
a la mateixa C-31 per reivindicar

la seva transformació.
pàgina 8Fampas Badalona

El Govern presentarà el 7 de juny
el Pacte Nacional per la Llengua
a Santa Coloma, en un acte 
que es farà al Centre d’Art
Contemporani Can Sisteré.

L’objectiu és potenciar el català
entre la gent que no el té com 

la seva primera llengua.  
pàgina 12Generalitat

El Consell de Govern del
Consorci de la Mina va aprovar
dimarts que l’oficina tècnica per
al reallotjament de les famílies
del Bloc Venus obri les portes el
22 de juny. Es tracta d’una bona
notícia, tot i que arriba amb

força mesos de retard. 
pàgina 14Consorci de la Mina

A les xarxes

@RebecaCarranco: Los Mossos hallan 12
muestras de sangre de la víctima de la
violación de Igualada en la chaqueta del
detenido, Brian Raimundo C. [...]

@JosepGCambray: Avui [30-5-2022] hem
aprovat un Decret Llei que té com a ob-
jectiu protegir els centres educatius i les di-
reccions de les ingerències dels tribunals.

#BlindarElCatalà

@JordiBar3: A Barcelona, una ciutat eu-
ropea, i en ple segle XXI, una persona es
va llevar la vida ahir [30-5-2022] en ser
desnonada.

#ElDramaDeL’Habitatge #VioladorD’Igualada

La lupa

Des de fa anys, les diferents
organitzacions, movi-
ments i plataformes que

defensem unes pensions públi-
ques dignes hem manifestat la
nostra més rotunda oposició a
qualsevol intent de privatitzar les
pensions públiques, ja que con-
siderem que les pensions públi-
ques són sostenibles i solidàries.

Ara bé, som conscients que
encara hi ha col·lectius que el que
perceben és injust i discriminatori
i per això hem de continuar amb
les nostres concentracions a les
places dels ajuntaments, entre al-
tres accions, per defensar les
nostres reivindicacions. Hem de
continuar creixent, hem de bus-
car aliances i enfortir el nostre
moviment. Un moviment trans-
versal, no partidista, inclusiu i
obert, compromès en la defensa
dels interessos de les persones ju-
bilades i pensionistes. Per això el
que fem és política, no ocultem
per què lluitem i tenim clar que
no tots som iguals. Com també
sabem què volen les organitza-
cions polítiques retrògrades i re-
accionàries (que haberlas, hay-
las), al servei dels poderosos i dels
interessos especulatius.

Per demostrar que les pen-
sions públiques són sostenibles,
vam demanar una auditoria als
comptes de la Seguretat Social
per fer visible com, de la guar-
diola de les pensions, se n’han
sostret diners per destinar a fi-
nalitats no pròpies de la Segu-
retat Social.

Aquest any, el moviment de
pensionistes de Catalunya cele-
brarem 10 anys de lluita. Durant
aquests 10 anys hem celebrat

centenars de milers de con-
centracions a les places dels
ajuntaments, desenes de milers
d’actes i centenars de manifes-
tacions. També hem recollit
signatures, hem enviat cartes al
govern, ens hem reunit amb
responsables polítics i sindicals
i hem repartit fulls informatius
a l’entrada de les fàbriques. I no
només hem defensat les pen-
sions públiques, també hem
denunciat les retallades en ser-
veis públics essencials (sanitat,
educació...), la precarietat la-
boral, la bretxa de gènere o
l’abús dels bancs. 

I, el més important, hem re-
sistit i persistit en la lluita mal-
grat les manipulacions i les
tergiversacions interessades
d’alguns dirigents d’organitza-
cions diverses al servei del po-
der i les organitzacions finan-
ceres. La nostra constància i el
nostre compromís defensant
amb arguments les raons per
les quals reivindiquem una
qualitat de vida digna per a tot-
hom han generat adhesions
entre la ciutadania no només de
l’estat espanyol, també de fora.

Tanmateix, el ministre José
Luis Escrivá no renuncia a
privatitzar les pensions. El
mes de febrer, el Consell de Mi-
nistres va aprovar un projecte
de llei que té com a objectiu
impulsar els plans de pen-
sions d’ocupació i que a la

pràctica debilitarà el sistema
públic de pensions.

Ara es debatrà a les Corts i
per això hem demanat als di-
ferents grups parlamentaris
que no convalidin aquesta llei.
Fins ara hem aconseguit que
alguns grups presentin esme-
nes, però volem la retirada
d’aquest projecte, ja que l’ex-
periència ha demostrat que
els fons de pensions d’ocupa-
ció de promoció pública i di-
pòsit i gestió privada només
serveixen per incrementar les
desigualtats entre pensionistes.

Incrementar les desgrava-
cions fiscals a les empreses en les
seves cotitzacions a la Seguretat
Social fins a 400 euros, sense cap
dubte, debilitarà el nostre siste-
ma públic de pensions, un sis-
tema que garanteix la solidari-
tat intergeneracional i interter-
ritorial i unes pensions mínimes
per a totes les persones treba-
lladores, i evita les desigualtats
socials després de la jubilació.

Els plans privats d’ocupa-
ció o empresa, a més, està de-
mostrat que són un frau a les
classes treballadores, ja que es-
tan sotmesos a la incertesa
dels mercats financers i no
garanteixen la recuperació de
la inversió feta i molt menys la
seva rendibilitat. Considerem
que només el sistema públic de
la Seguretat Social pot garan-
tir unes pensions dignes.

No als plans privats d’empresa
per Pedro Jesús Fernández
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MOBILITAT4Diumenge Bada-
lona va viure una jornada que es
pot qualificar d’històrica. So-
bretot per la imatge que es va po-
der veure a la C-31, molt diferent
de l’habitual. I és que la cele-
bració de la Diada de l’Educació
Pública –que incloïa la reivindi-
cació de la transformació d’a-
questa carretera– va permetre
que l’autopista que parteix la
ciutat, per la qual passen milers
de cotxes diàriament, estigués ta-
llada en sentit Mataró durant
unes quantes hores i s’omplís de
vida i activitats.

La diada festiva, organitza-
da per Fampas Badalona i
Transformem l’Autopista!, va
arrencar al voltant de les 10 del
matí, tot i que des d’una estona
abans ja s’havien posat en mar-
xa els preparatius. Amb l’ob-
jectiu de denunciar els proble-
mes estructurals que pateix l’en-
senyament públic, a Badalona i
al conjunt del país, i també per
reivindicar la transformació de

la C-31, es van organitzar un
gran nombre d’activitats. Dife-
rents jocs, una cercavila, activi-
tats esportives,  actuacions, xer-
rades i tallers que van reflectir
l’empenta de la cinquantena
entitats de la ciutat que es van
implicar en la jornada. Tot ple-
gat va fer que l’autopista s’om-
plís de color groc –el color de la
lluita per defensar l’escola pú-
blica– i de carpes que testifica-
ven una anormalitat que molts
voldrien que no ho fos. El bon
ambient es reflectia en les cares
de tots els participants en la jor-
nada, que tot i la calor no van
defallir ni un moment.

Des de Transformem l’Auto-
pista! es van mostrar molt satis-
fets per com va anar la jornada.
“Avui hem fet història de la mà de
FampasBadalona fent la Diada de
l'Educació Pública de Badalona a
l'autopista. Gràcies a tothom que
ho fa fet possible”, deien des de
l’entitat. “I ara a seguir treballant
fins a fer caure els murs de l'au-

topista per tenir una Badalona
millor”, afegien. Una satisfacció
que també van expressar des de
Fampas Badalona.

EL CARRIL BUS, EN SUSPENS
L’acte va servir per confirmar
novament el rebuig que hi ha a
Badalona al projecte del Govern

per fer arribar el carril bus de la
C-31 fins a Badalona, que preci-
sament ha fet que la setmana pas-
sada el director d’Infraestructu-
res de Mobilitat, David Prat, ad-
metés que la Generalitat  està tre-
ballant en “possibles alternatives”
un cop constatada l’oposició ciu-
tadana i institucional badalonina.

“Cal parlar amb el territori”, va
afegir director d’Infraestructu-
res de Mobilitat.

El Govern havia licitat la re-
dacció del projecte el passat mes
de novembre i preveia executar-
lo el 2023, però ara ha fet marxa
enrere i el consensuarà amb els
agents locals implicats.

“Avui hem fet història”
» Clam en defensa de l’educació pública i la transformació de l’autopista al tall de la C-31de diumenge

» Al llarg de la jornada, que va ser un èxit de participació, es van organitzar diferents activitats

Diumenge l’autopista va presentar un aspecte molt diferent de l’habitual. Foto: Martín Gallego

Finances | L’Ajuntament paga abans als proveïdors
El consistori badaloní ha aconseguit, segons les últimes dades d’Hisenda,

reduir a la meitat el temps de pagament als proveïdors. Fins fa pocs mesos
es pagava a 223 dies, mentre que actualment el termini és de 120 dies.
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Les oportunitats de la Copa
del Rei de bàsquet, a debat

ESDEVENIMENTS4L’Hotel Ma-
rina Badalona acollirà el pròxim
15 de juny a les 12 del migdia la
jornada de debat ‘Badalona És
Copa’, que té com a objectiu de-
batre sobre l’oportunitat que su-
posa per a la ciutat haver estat es-
collida seu de la Copa del Reu de
bàsquet de l’any que ve.

L’acte l’organitza i el moderarà
l’entitat Restarting Badalona i
els ponents que hi participaran

són Constantí Serrallonga (di-
rector Fira de Barcelona) i Carles
Grau (director de la Fundació
Mobile World Capital), mentre
que l’encarregada de moderar la
sessió serà Aurora Català, presi-
denta de BCN Global. La cloenda
anirà a càrrec de l’alcalde Rubén
Guijarro. Durant l’acte s’expli-
caran els casos de Fira de Barce-
lona, el Mobile World Congress i
la futura Copa Amèrica de Vela.

L’exalcalde Pastor reapareix
per parlar sobre salut mental
SALUT4L’exbatlle badaloní Alex
Pastor ha reaparegut fa pocs
dies a l’escena pública a través
del seu nou perfil de Twitter. De
fet, aquest dilluns Pastor va pu-
blicar un comentari on s’oferia
per ajudar en qüestions relacio-
nades amb la salut mental a qui
ho necessiti.

Pastor explica de forma re-
sumida alguns dels hàbits que el
van ajudar a superar la depressió
que va patir, com ara fer exerci-
ci físic cada dia, cuidar la higiene
personal, l’alimentació i saber
trobar els moments adequats
per descansar i desconnectar,
així com deixar-se tractar per
professionals si és necessari.

HABITATGE4Un matrimoni d’e-
dat avançada del barri de Sant
Crist amb un grau de discapa-
citat ha aconseguit una gran
victòria en el cas que l’enfron-
tava a la propietat del seu edifi-
ci, considerat un gran tenidor.

I és que aquesta setmana es
coneixia que la justícia ha sen-
tenciat que la propietat haurà
de fer una proposta de lloguer
social  per tal que el matrimo-
ni pugui quedar-se a casa seva
que contempli un pagament
del 18% dels ingressos que tin-
gui el titular del lloguer.

La defensa d’aquests veïns
de Sant Crist ha estat liderada
per l’advocat badaloní Rafa
Mendoza, que ha aconseguit
una victòria judicial que  pot es-
tablir jurisprudència per a fu-
tures demandes de lloguer so-
cial a través de la llei 24/2015
contra els desnonaments i la
pobresa energètica. De fet, des
del Grup Promotor d’aquesta
llei han celebrat la decisió ju-
dicial perquè suposa “obrir no-
ves vies jurídiques per fer com-
plir la llei i els lloguers socials”.
“Seguirem treballant per ei-
xamplar l’escletxa i defensar
les persones vulnerables dels
desnonaments”, afirmen des
del grup. Qui també s’ha mos-

trat molt satisfet per la sentèn-
cia judicial, que això sí, pot ser
recorreguda, és la Plataforma
Sant Roc Som Badalona, que
també s’havia implicat en la
defensa d’aquests veïns.

DESNONAMENT AJORNAT
D’altra banda, aquesta setma-
na malauradament també ha
servit per constatar que els pro-
blemes amb l’habitatge que pa-
teixen alguns veïns de la ciutat
no s’acaben. Dilluns es va ajor-

nar per tres setmanes el des-
nonament d’una dona amb una
filla menor que viu de lloguer en
un edifici del barri del Centre.
Segons asseguren des de la Pla-
taforma Sant Roc Som Badalo-
na la dona no ha deixat de pa-
gar cap mensualitat durant els
10 anys que fa que hi viu. Se-
gons han denunciat als veïns de
la comunitat, la propietat del
pis, una immobiliària, no té
les cèdules d’habitabilitat dels
17 pisos que hi ha al bloc.

Una imatge d’arxiu del barri de Sant Crist. Foto: Google Maps

Sentència històrica sobre 
un lloguer social a Sant Crist
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Una persecució de pel·lícula
de l’Ametlla a Santa Coloma 

SUCCESSOS4Els Mossos d’Es-
quadra i la Policia Local van
detenir diumenge els ocupants
d’un vehicle que es va encastar
contra un arbre al carrer Irlan-
da, cantonada amb Sant Josep.
Els agents de la policia catalana
els perseguien des de l’Ametlla
del Vallès, on presumptament
havien comès un robatori. 

L’espectacular persecució a
gran velocitat va finalitzar a la ciu-
tat, on sortosament no hi va ha-
ver cap vianant ferit, tot i que el
cotxe fugat va anar xocant contra
altres vehicles que hi havia apar-

cats al carrer. Per la seva banda,
des de l’Ajuntament informen
que els detinguts no tenen res a
veure amb la ciutat, on haurien
acabat fugint de la policia. 

APUNYALAMENT A SANTA ROSA
El mateix diumenge, en con-
cret al barri de Santa Rosa, es va
produir un apunyalament. Els
Mossos van detenir un home de
28 anys, acusat d’haver clavat
una ganivetada a un altre al vol-
tant de les 11 del matí, suposa-
dament per intentar robar-li un
patinet elèctric. 

LLENGUA4El Centre d’Art Con-
temporani Can Sisteré acollirà el
7 de juny l’acte de presentació del
Pacte Nacional per la Llengua,
una iniciativa del Govern de la
Generalitat que vol incrementar
els nivells de coneixement
col·lectiu de la llengua catalana
i potenciar-la entre les persones
que no la tenen com idioma de
partida. “Hi ha símptomes pre-
ocupants pel que fa al futur de la
llengua catalana”, asseguren des
del Govern. “La seva situació és
complexa, i ara hem de pensar
en el seu present i futur”, afe-
geixen fonts governamentals. 

Per tot plegat, durant aquests
dies s’estan portant a terme pre-
sentacions del pacte arreu del
país, i en concret a llocs on tra-
dicionalment l’ús del català és
més minoritari. Aquest és el cas
de Santa Coloma, on el pròxim
dia 7 a partir de les set de la tar-
da es reflexionarà i es debatrà so-
bre la salut del català. Es farà a
partir de l’informe acadèmic
‘Un marc sociolingüístic iguali-
tari per a la llengua catalana’, que

exposa les principals línies i ob-
jectius tant del Pacte Nacional
com dels detalls d’un procés
participatiu que el Govern vol
obrir als ciutadans, perquè hi pu-
guin dir la seva. 

De fet, aquell mateix dia 7
està previst que la Generalitat ce-
lebri una sessió participativa en
línia, de cinc a set de la tarda, ba-
sada  en les tecnologies aplicades
a la llengua i el món digital. 

Amb tot, la finalitat d’aquest
procés de deliberació és “disse-
nyar una política lingüística més
transversal, més participativa i
consensuada amb les forces po-
lítiques, les organitzacions i la
població en general”, assenyalen
des del Govern.

Està previst que a l’acte del
dia 7 de juny hi vagi el secretari
de Política Lingüística, Fran-
cesc Xavier Vila.

Vila, secretari de Política Lingüística, assistirà a l’acte. Foto: ACN

Reflexió, debat i idees: prenent
el pols al català a Can Sisteré

La Policia Local i els Mossos van detenir els sospitosos. Foto: Ajuntament

Agenda | Festa del Medi Ambient a Can Zam
El parc de Can Zam acollirà diumenge la Festa del Medi Ambient, 

una celebració popular per commemorar el Dia del Medi Ambient que
oferirà tallers, jocs, gimcanes i espectacles per a tota la família.
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HABITATGE4El Consell de Go-
vern del Consorci del barri de la
Mina va aprovar dimarts que l’o-
ficina tècnica per al reallotjament
de les famílies del Bloc Venus
obri les portes el 22 de juny. l’o-
ficina té un contracte de dos
anys, prorrogable a tres més.

Aquesta oficina, que estarà
gestionada per l’empresa Vincle,
oferirà un acompanyament in-
dividualitzat per a les famílies
que viuen al bloc –siguin pro-
pietàries o llogateres– i que ne-
cessiten trobar un altre lloc on
viure.  A l’edifici actualment hi vi-
uen 243 famílies, que represen-
ten gairebé un miler de persones.

“TRANSFORMAR EL BARRI”
L’anunci de l’obertura de l’ofici-
na es va fer en el marc de la pri-
mera sessió del Consell de Go-
vern del Consorci del Barri de la
Mina d’aquesta legislatura. Du-
rant la seva celebració, la conse-
llera de Drets Socials, Violant
Cervera, va afirmar que s’obre
una nova etapa de l’ens “plena de
reptes” amb la voluntat de con-

tinuar els projectes endegats i
materialitzar-los “com a eina útil
per a la transformació social del
barri”. En el cas de l’oficina, prò-
ximament s’organitzaran amb
els veïns afectats per informar-los
sobre com funcionarà el servei.

Més enllà d’això, dimarts
també es va anunciar la creació
de dos projectes socials nous. Un

d’ells és el Truca a la Porta, que
contactarà amb les famílies a tra-
vés de visites porta a porta per
detectar casos de vulnerabili-
tat. El segon projecte és la crea-
ció d’un equip de brigada de
manteniment, amb perfil d’in-
serció laboral, que s’encarrega-
rà tant d’edificis del Consorci de
la Mina com de l’espai públic.

El reallotjament del Bloc Venus acumula un gran retard. Foto: Línia Nord

L’oficina per al realltojament
del Venus obrirà el 22 de juny

AireNet demana ampliar la
investigació pel cas de Tersa

MEDI AMBIENT4Si fa uns me-
sos un jutjat de Badalona obria
una investigació per determinar
la implicació del regidor de Bar-
celona d'Emergència Climàtica
i Transició Ecològica, Eloi Badia,
en el presumpte delicte contra el
medi ambient en la planta inci-
neradora de Tersa, a Sant Adrià
de Besòs, ara aquesta investiga-
ció podria estendre’s a altres
responsables polítics. 

Almenys això és el que la pla-
taforma veïnal AireNet anun-
ciava aquest dimecres en una
roda de premsa. Així, el col·lec-

tiu no descarta demanar la in-
vestigació de la tinenta d'alcaldia
de Barcelona, Janet Sanz. Alho-
ra, AireNet també podria dema-
nar que s'investiguin, com a per-
sones jurídiques, la mateixa Ter-
sa, l'Ajuntament de Barcelona i
l'Àrea Metropolitana de Barcelo-
na (AMB), per no haver paralit-
zat l'emissió de gasos contami-
nants per sobre dels límits legals. 

Al mateix temps, l'advocat de
la plataforma, Francesc Jufresa,
titllava de "ridícula" la xarxa
d'estacions de vigilància de la
contaminació atmosfèrica.

La polèmica persegueix la incineradora Tersa. Foto: Línia Nord

Tribunals | El Suprem admet el recurs contra el Crematori
El Tribunal Suprem ha admès el recurs presentat per la Plataforma Stop

Crematori. Aquesta és l’última via judicial que té el col·lectiu per aconseguir el
tancament del Crematori després que el TSJC desestimés el cas l’any passat.
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MONTGAT4Ja està tot a punt
perquè Montgat torni a gaudir de
la màgia del Festival Curtcirckit,
que entre demà i diumenge om-
plirà la vila d’espectacles de circ
per a totes les edats. 

El poble viurà tot un cap de
setmana dedicat al món del circ,
que arrencarà demà divendres
amb un taller a la plaça Mallor-
quines, a partir de les cinc de la
tarda. Aquest serà l’aperitiu del
que vindrà més endavant: l’es-
pectacle Ovvio, a càrrec de la
companyia Kolektiv Lapso Cirk,
que es podrà veure al parc de la
Riera d’en Font a partir de les
nou de la nit.

Dissabte serà el dia més in-
tens del festival, amb un bon
grapat d’actuacions diverses.
La plaça Segadors serà l’escenari
a partir de les sis de la tarda de
l’espectacle Dolce salato, de la
companyia Circo Carpa Diem.
Una hora més tard, la plaça
Mallorquines acollirà Kasumay,
de Circo Los.

El mateix dissabte també
se celebrarà la Re-Gala de circ,

un espectacle presentat per Roi
Borrallas que arrencarà a les 10
de la nit al poliesportiu muni-
cipal Sílvia Domínguez. Està
previst que hi hagi un servei de
bar, amb entrepans i beguda.
Les entrades de l’espectacle es
poden comprar a través d’En-
trapolis, i costen quatre euros

per als adults i 2,50 per als in-
fants fins als 14 anys. Els me-
nors de tres anys no han de pa-
gar entrada. 

El festival s’acomiadarà di-
umenge amb tres espectacles
que tindran lloc al parc del Tram-
via, des de les sis de la tarda i fins
a les vuit del vespre.

Una activitat celebrada a l’Escola Marina. Foto: Twitter (@escola_marina)

Montgat escalfa motors per
gaudir del Festival Curtcirckit

Tiana |Torna el Tast Tiana amb més punts de degustació
El Tast Tiana recupera la presencialitat després de dos anys de pandèmia, i tornarà a servir el
bo i millor de la gastronomia local els dies 10, 11 i 12 de juny. Hi participaran 28 establiments 

i enguany hi haurà més punts de degustació. El xef Víctor Quintillà farà el pregó el dia 10.

Tiana estrena una nova
caporal de la Policia Local

SEGURETAT4Darrere el nom hi
ha tota una llista de mèrits. La
nova caporal de la Policia Local
de Tiana, Carla Albarracin Piña,
arriba al càrrec amb un currícu-
lum immillorable. De 33 anys, la
caporal és la policia més forma-
da del cos, la primera dona agent
de la història de la Policia Local
de Tiana, i la segona dona dins de
l'ABP del Baix Maresme. 

Albarracin va entrar al cos l'a-
ny 2016 i és diplomada en Cri-
minologia i Política Criminal per
la Universitat de Barcelona i té
formació en dret penal i proces-
sal, sociologia de la policia, de-
linqüència juvenil, victimologia,

medicina legal i toxicologia i psi-
cologia criminal.  Així mateix, se-
gons explica el Govern munici-
pal, Albarracin ha estat escollida
per “millorar la qualitat de vida
de la ciutadania i aconseguir
una major cohesió social”. En la
mateixa línia s’ha expressat la ca-
poral en les seves primeres de-
claracions. “Volem conèixer les
necessitats de la ciutadania a
peu de carrer, escoltant les de-
mandes o peticions, i fent les pos-
sibles actuacions que se'n deri-
vin”, ha dit. I és que un dels ob-
jectius del consistori és fomentar
un model policial basat en la
proximitat.

Carla Albarracin té 33 anys. Foto: Ajuntament de Tiana
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Esports Bàsquet | La Penya torna a les semifinals de la Lliga ACB 14 anys després
El conjunt de Carles Duran va vèncer dimecres el Tenerife per 81-58  i jugarà les semifinals de la Lliga

ACB. El rival del Joventut Badalona serà el Barça, a qui visitarà demà i diumenge. El tercer partit serà a
l’Olímpic el dia 8, igual que, si és necessari, el quart (10 de juny). El cinquè seria al Palau diumenge 12.

"Si algun dia hagués d'analitzar
un entrenador o una entrena-
dora, prescindiria del resultat i
examinaria el seu mètode", de-
fensa l'entrenador argentí Mar-
celo Bielsa. No hi ha millor tes-
timoni per traduir en paraules
el significat de l'ascens del ju-
venil A del CF Badalona a Divi-
sió d'Honor, després de vèncer
per 5-1 la Fundació Futbol Base
Reus dissabte passat, que el
seu tècnic, Santi Álvarez. "No ha
estat un mèrit només d'aquest
any. És un procés de tres o
quatre temporades. Quan vaig
arribar al club, l'equip lluitava
per no perdre la categoria, el
vam salvar i, a poc a poc, vam
anar construint el projecte", ex-
plica l'entrenador a Minut 91,
espai de Televisió de Badalona
presentat i editat per Laia Mar-
tínez i dirigit per Ramon Duran.

"Al principi costava molt fit-
xar jugadors perquè no volien ve-
nir al CF Badalona. Hi havia al-
tres opcions millors que la nos-
tra i el cos tècnic, la directiva i la
direcció esportiva, tots i totes, en
definitiva, hem fet les coses bé...
Omple aconseguir l'objectiu des-
prés d'un procés tan llarg", am-
plia Álvarez. El grup no tenia
preparada cap celebració. Només
pensava en el partit. "A mi no
m'agrada anticipar les coses i
vam anar improvisant: un sopar,
vam veure la final de la Cham-
pions...", confessa.

L'esport i la vida no s'aturen
i ja cal pensar en la pròxima tem-

porada, quan molts dels jugadors
deixaran de ser juvenils. El grup
es renovarà amb noves incor-
poracions al club i esportistes
que pugin del juvenil B. "La clau

serà construir una plantilla tan
compensada com sigui possible
i adaptar-nos als jugadors, que
són els importants", defensa.

Álvarez sembla un entrena-
dor molt didàctic, de discurs
senzill i gràfic, que cuida, exigeix

i motiva el grup, i sap com i
quan dir les coses. "La meva fi-
losofia és la més senzilla del
món. Quan no tens la pilota, has
de defensar molt bé per inten-
tar que no et facin ocasions.
Quan la tens, a mi m'agrada ata-
car", es retrata. Vol ampliar la
mirada de l'equip i que domini
diferents recursos per adaptar-
se als contextos que hi pot ha-
ver en un partit i als planteja-
ments i virtuts del rival.

Des del primer dia que va
arribar al CF Badalona s'hi ha
sentit com a casa. "Per sort",
intervé, "m'han anat bé les co-
ses, i això facilita molt el dia a
dia". Parla meravelles dels seus
companys i companyes a l'en-
titat, i és conscient de com és

de mogut l'ofici d'entrenador:
"Al final de temporada sempre
estem una mica a expenses del
que pugui sorgir. A vegades et
toca agafar projectes nous, al-
tres et deixen continuar on es-
tàs... Decideixi el que decidei-
xi, ho faré amb una entrega to-
tal. És la meva manera de ser".
En tot cas, l'entitat badalonina
serà la seva primera opció.

En una societat cada cop
més centrada en la immediate-
sa i els resultats, Álvarez sem-
pre "intenta convèncer" els seus
jugadors que, més enllà dels
marcadors i les dades, estan en
un període de formació i que "el
més important" és que creixin
com a esportistes. És l'únic
camí perquè el grup millori i

rendeixi millor, i el punt de
partida dels bons resultats.

No li agrada guanyar els
partits de qualsevol manera.
"Vull fer-ho amb un estil i un
mètode. És un aspecte que
tractem d'inculcar des del pri-
mer dia perquè quan sorgeixin
situacions complicades, i du-
rant una temporada n'aparei-
xen moltes, sàpiguen què fer",
enraona Álvarez, que té clar
que el primer objectiu de la
temporada que ve serà la per-
manència a Divisió d'Honor.
"Hi ha rivals i pedreres pro-
fessionals contra qui és molt
difícil competir a llarg termini,
però això no vol dir que no in-
tentem guanyar tots els par-
tits", conclou, ambiciós. 

Toni Delgado
BADALONA

Els secrets de Santi Álvarez 
» L’entrenador del juvenil A del CF Badalona analitza l’excel·lent ascens del grup a Divisió d’Honor  
» “Quan vaig arribar al club, l’equip lluitava per no perdre la categoria”, recorda al programa ‘Minut 91’

“Omple aconseguir
l’objectiu després d’un
procés tan llarg”, valora
el tècnic Santi Álvarez

Santi Álvarez, el primer d'esquerra a dreta, i el seu equip tècnic, i la plantilla del juvenil A del conjunt badaloní. Fotos: Alberto Estébanez/CF Badalona
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Viu en línia

En Toni Roca fa més de deu anys que im-
parteix un curs intensiu de quatre set-
manes per aprendre a fer pa. Hi ha po-
ques places i bufetades per apuntar-s’hi.
El mètode parteix d’una premissa: “Per fer
un bon pa, no cal tenir la millor farina o
el llevat més fresc, per fer un bon pa, cal
estar bé amb un mateix.” Així de simple.

A la sala Villarroel de Barcelona.

Teatre

Una teràpia integral
Cristina Clemente i Marc Angelet

Marta Knight comença el mes de juny
amb bon peu, presentant el seu primer
àlbum, Strange Times Forever. La can-
tautora martorellenca va publicar el seu
primer EP, Peterloo Heroes, el 2017, i
des d’aleshores no ha deixat de créixer
com a artista, malgrat la pandèmia. Pro-
va d’això és que el 10 de juny actuarà ni
més ni menys que al Primavera Sound.

Música

Quatre treballadors d’una oficina es
preparen per celebrar el 50è aniversari
de l’empresa mentre miren de resoldre
alguns problemes. Es tracta d’una em-
presa de cosmètica i els treballadors, com
tothom, s’han d’enfrontar als seus pro-
pis reflexos al mirall. Ambició, por, amor
i traïció són els elements principals d’a-
questa història sobre la identitat.

Pelis i sèries

Espejo, espejo
Marc Crehuet

Strange Times Forever
Marta Knight

Primavera Sound 2022
Tornen els grans festivals tal com els coneixíem i a casa

nostra, com no podia ser d’una altra manera, l’encarregat
de donar el tret de sortida a la temporada és el Primavera
Sound. Aquest any està dividit en dos caps de setmana

(del 2 al 4 i del 9 a l’11 de juny), un format que es repetirà
l’any vinent però amb un canvi significatiu: el segon cap

de setmana serà a Madrid. Sigui com sigui, aquest mes de
juny, pel Parc del Fòrum passaran grups i artistes interna-
cionals com The Strokes, Dua Lipa, Gorillaz o Tame Impa-
la, però també d’aquí, com Maria del Mar Bonet o Manel.

Finalment no s’ha endut la Palma d’Or
del Festival de Canes (malgrat que
n’era un dels favorits), però ha estat

en boca de tothom. El director de ci-
nema Albert Serra (Banyoles, 1975) va
presentar Pacifiction-Tourment sur les
îles, un film rodat a la Polinèsia Fran-
cesa, a la secció oficial del festival i va
entusiasmar el públic. Després de sa-
ber que no havia rebut el premi, es va
mostrar molt tranquil en una entre-
vista al FAQs de TV3: “No em preocu-
pava abans i no em preocupa ara”, va

assegurar, tan convençut com sempre
de la qualitat del seu art. En la matei-
xa línia, també va afirmar: “Jo repre-

sento fins a les últimes conseqüències
el millor de la tradició europea”.

A L B E R T  S E R R AQUI ÉS?
ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

Ser un director de cinema reconegut
Ha estat premiat al Festival de Canes i als Premis Gaudí

Famosos

No ha guanyat la Palma d’Or però...
Ha convençut públic i crítica i ha estat en boca de tothom

Hi ha qui l’admira i qui se’n riu
Alguns el consideren un geni i d’altres (cada cop menys) un boig

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

El protagonista, que havia estat un es-
criptor d’èxit, té un petit accident de tràn-
sit sense transcendència, però, com que
s’ha fet mal al canell, ha de fer repòs. Des-
vagat per obligació, aprofita la pausa per
recordar com va conèixer per casualitat la
Maria... quan ell era considerat el nou pro-
digi de les lletres catalanes, estava força pa-
gat de si mateix i prou perdut a la vida.

Llibres

El nàufrag feliç
Ramon Folch i Camarasa

| Souldiers
Arriba una aventura èpica que inclou fantasia, rol i acció i un toc
retro. Disponible per a PC, PS 4 i 5, Switch i Xbox One i Series X/S.  
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Viu en línia

CONSELLS PER VIURE MILLOR

VITAMINES

Sobretot són de gran ajuda fruites com el mango, el meló, 
la taronja, el tomàquet, la magrana, el maracujà o el raïm

VERDURES

FRUITES

ALTRES

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT

El sol comença a picar i qui més ho nota és la pell, la barrera
protectora del nostre cos. Per protegir-la dels rajos solars
és imprescindible posar-se cremar (cosa que, per cert, s’ha

de fer tot l’any), però hi ha altres hàbits que podem adoptar per
contribuir a aquesta protecció i, en general, a la salut de la pell.

En aquest sentit, és molt important seguir una dieta adequa-
da. Concretament, l’experta en nutrició i alimentació Marina
Diana Pérez, professora de la UOC, assegura que la clau és una
dieta basada principalment en aliments d’origen vegetal, el que
es coneix com una dieta plant-based. “Les fruites, les verdures,
els llegums i la fruita seca són aliments amb vitamines com la C i
la E, polifenols i àcids fenòlics que contribueixen a la defensa
oxidant de la pell enfront d’agents externs com el dany induït
per la radiació ultraviolada (UV)”, explica aquesta experta.

Poden ser de gran ajuda fruites com el mango, el meló, la
taronja, el tomàquet, la magrana, el maracujà o el raïm, i verdu-
res com el kale o col verda, ric en carotenoides i vitamina C.
També els llegums, els fruits secs (especialment les ametlles) i el
cacau, el te verd o el cafè, entre altres.

La dieta per protegir la pell

Les vitamines D, C, E, B3 i A són fonamentals per a la salut 
de la pell i es poden obtenir de diversos aliments

Les claus

Dins de les verdures destaca, entre altres, el ‘kale’ 
o col verda perquè és ric en carotenoides i vitamina C

També contribueixen a la salut de la pell els llegums, els fruits secs
(especialment les ametlles) i el cacau, el te verd o el cafè 
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